
Evropa ’92 — 

dočakajmo 
jo v zdravem 
okolju!

Nekako smo se kar navadili 
živeti z ekološkimi problemi, z 
ogroženostjo naravnega in 
Muzbenega okolja, z birokrat
skim načrtovanjem prostora in 
nenazadnje s sistemskimi blo
kadami ob hipertrofiji adminis- 
izacije in zakonodaje na pod- 
zocju varstva okolja. Nemoč 
sistema, da reši te probleme 
nokazuje, da je bila družbena 
energija v preteklosti napačno 
usmerjena.
.^os je, da so vse dosedanje 

skeije za varstvo okolja, ki jih 
mimogrede ni bilo malo, zelo 
odmevale, toda še vedno niso 
Prinesle korenitega preobrata 
v naši razvojni politiki. Kljub 
nekoliko povečani ekološki za
vesti, rakaste rane našega zgre- 
senega količinskega razvoja 
ostajajo in priznati si moramo, 
de živimo v deželi, ki je iz dneva 
v dan vse bolj zastrupljena.

m kaj naj rečemo na pragu 
"obdobja Evrope 92« in zave- 
oanja o nujnosti preoblikova
le našega gospodarstva, kajti 
šemo ekološko prijazno gos
podarstvo nam zagotavlja ob- 

•oj v združujoči se Evropi? 
od pokrivalom bleščeče vizije 

Združevanja se skriva trda bor
ne za trg in v tej borbi bo imelo 
arstvo okolja posebej po

membno vlogo. Dejstvo je na- 
njreč, da se v Evropski skupno- 
S‘i s poenotenjem predpisov 
na področju varstva okolja 
^Postavljajo določeni pogoji 

Poslovanja in da se bo skup- 
ost v imenu lastnega gospo- 

verstva zaščitila pred tistimi, ki 
j; pogojev ne bodo spoštova- 
/• Gfe seveda za zaščito pred 
zdelki, ki bodo cenejši, ker v 
Phovo ceno ne bodo vgrajeni 

nlf,.varstva okolja. Druga 
Posledica povezovalnih teženj 

roP' bo pritisk ekološko 
burnih tehnologij, ki se bodo 

po pričakovanjih usmerjale na 
"O/jevarstveno manj zaščite

ni °bm°čia - mednje sodi tu- 
S/oven/ja. Ali je pet minut 

Pred dvanajsto res potrebno 
Poudarjati, da končno potrebu
jmo ekološko optimalno druž- 

en° strategijo? Ali pa ne- 
„ °cn° čakamo na vsestranski 
Polom, ki nas bo dejansko 

treznil? če seveda ne bo 
Prepozno!
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To je geslo letošnje prireditve — dneva 
Iskre, namenjene predvsem zabavi in 
sprostitvi ter nabiranju novih življenjskih 
moči za čas, ko se bolj kot kdajkoli doslej z 
delovno vnemo borimo za obetavnejši jutri.

Oblikovali smo pisan in pester program, 
za vsakogar zanimiv. Skozi ves dan se bo
do prepletale raznovrstne prireditve za 
otroke in rekreacijsko zabavni program za 
odrasle, bogat zvokov različnih ansamblov 
za vse vrste okusov in poskočne noge.

Prireditev in vse kar se bo 1. julija na Čr
nem vrhu dogajalo bo imelo poseben pe
čat, pečat 500 letnice Idrije in njenega raz
voja. Prežetost s prvinami tega jubileja bo 
vidna na vsakem koraku, na sleherni stojni
ci in nenazadnje tudi v paketu. Sopokrovite- 
Ije paketa predstavljamo, že danes.

Presenečenj z raznovrstnimi nagradami 
pa tudi sicer ne bo manjkalo, ne za otroke, 
ne za odrasle. Zato še posebej pazljivo v 
roke tudi prihodnji številki glasila, ki nas še 
ločita do dneva Iskre, 1. 7. 1989. Vsem, ki 
boste prišli na Črni vrh nad Idrijo se obetajo 
bogate in zanimive nagrade.

m
HIB
[ nova gorica J

Dobro blago se samo hvali, če pa gre za prehrambeni artikel še to
liko bolj. Sladokusci vedo povedati marsikaj na račun kraškega pršu
ta, tolminskega želodca, milanske salame, skratka na račun suho
mesnatih izdelkov Mesne industrije Primorske. Kot prva znanilka 
Mipovega bio programa je poleg tolminsko-furlanske salame, katere 
testna proizvodnja je že stekla, tudi tako imenovana suha alpska 
klobasa. Slednjo bodo po vzoru nekdanjih kolin proizvedli v narav
nem črevu za vse Iskraše, zbrane na dnevu Iskre na Črnem vrhu nad 
Idrijo. Željam po domačnosti bodo primorski mesarji ugodili tudi s po
sebno tehnologijo zorenja v sušilnici, ki jo imajo posebej za take pri
ložnosti v Rutu, skorajda v osrčju Triglavskega narodnega parka. Z 
Mipovim bio programom se bomo prvi seznanili Iskraši, zatem pa bo
do z njim v omejenih količinah zalagati tako domače kot tuje tržišče.

sum
KMI TUŠKI KOMBINAT

VIPAVA
tozd i»ri:di:lava vii-ava

Na obrobju Notranjske, skoraj tam kjer se bomo zbrali na dnevu Is
kre, se na poti proti morju začne lepa Vipavska dolina. Vse leto je bo
gata najrazličnejših sadov zemlje, njena pobočja so polna vinogra
dov. Poznamo jo tudi po spomla danskem prazniku češenj in jesenski 
trgatvi, polnih brentah in sladkem moštu: veselju vinogradnikov. Naj
bolj solzne trte zelenega grozdja dajo tudi najboljša sortna vina, ki jih 
v sodobni vinski kleti donegujjo. Ob Barberi, Kabernetu, Merlotu in 
Rebuli še Savignon, kapljica, ki jo bomo iz posebnega polnenja popili 
na Črnem vrhu ali pa si jo bomo kot spomin na naše druženje odnesli 
domov, v svoj hram.

V /<-

F.ižHMHHBESa
1450 yyo

y
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Kolegij glavnih direktorjev

Kaj prinaša novega 
predlog Zakona o podjetjih?

Na redni mesečni celodnevni seji kolegija glavnih direktorjev delovnih 
organizacij SOZD Iskra (vodil jo je predsednik PO SOZD Iskra Franc Šif- 
kovič), so obravnavali vrsto problemov in vprašanj, ki jih je zajel soraz
merno obširen dnevni red.

Prva točka dnevnega reda je bila 
posvečena poslovni organizirano
sti SOZD Iskra, glede na predlog 
novega zakona o podjetjih. Jože 
Godec je navzoče obširno obvestil 
o novostih, ki jih prinaša predlog 
zakona o podjetjih in je po njegovih 
besedah mnogo bolj konsistenten 
ln temelji na kapitalnih povezavah, 
ki so vsekakor vzpodbuda za do
seganje uspešnosti sistema kot ce- 
iete. Organizacijski obliki, ki sta 
ostali v predlogu tega zakona sta 
zdaj samo dve in sicer skupnost 
Podjetij in poslovno združenje. Tu 
Qre bolj za interesno ustanavljanje 
nekih organizmov, ki opravljajo 
samo določene strokovne posle. 
Ge bo zakon sprejet, bo treba do 
konca leta opraviti vse reorganiza
cije tudi v naši SOZD. Po njegovih 
besedah bo torej nova organizira
nost podjetij slonela le na dveh sta
tusnih oblikah in tako v zakonu ni 
več združenega podjetja in skup
nega podjetja. Zakon predvideva 
ustanavljanje podjetij na skupni 
kapitalni povezavi, dalje predvide
va oblike delniških družb, družb z 
omejeno odgovornostjo in samo
stojnih podjetij, temelječih samo na 
družbeni lastnini. In prav vrsta last
nine bo narekovala tudi določene 
oblike upravljanja. Prav tako niso 
več predvideni ukrepi družbenega 
varstva, kar pomeni, da ni več tako 
usodno pomembna vloga družbe
nopolitičnih skupnosti, ki ne bodo 
'mele več dosedanjih ingerenc, kar 
zlasti velja za občine, ki so se do
slej pogostokrat vse preveč vme
šavale v gospodarstvo in gospo
darjenje. Predvideni so tudi novi 
Postopki glede sanacije in stečaja 
ln končno gre v zakonu tudi za 
ustanavljanje sestavljenega pod- 
Jotja, ki je kot statusna oblika ostala 
v zakonu, vendar je dobila drugač- 
n° vsebino kot poprej v osnutku 
zakona. Sestavljeno podjetje je 
Podobno holding podjetju in kot 
»krovno podjetje« ni več asociacija 
svobodnih proizvajalcev, temveč 
kapitalna združba podjetij, ki se 
nočejo pač združiti, zavoljo različ
nih interesov in koristi vendar pa 
tovrstna podjetja ni mogoče usta
navljati brez kapitala.

Glede upravljanja sestavljenih 
Podjetij pa zakon predvideva, da jih 
upravljajo tisti, ki vanj vlagajo in to 
9 ede na svoj delež, oz. na obseg 
vloženih sredstev. Predvideno je 
ovojno upravljanje in sicer uprav- 
'ionje s kapitalom, ki naj bi bilo za
upano skupščini, medtem ko bi bil

delavski svet tovrstnega sestavlje
nega podjetja organ notranjih raz
merij med delavci. Skratka, predlog 
zakona je bolj lastniško in podjet
niško obarvan ter je v nekem smis
lu podoben temu, kar že imamo v 
Iskri, če pomislimo samo na naša 
združena sredstva, je zaključil svo
ja pojasnila o podjetniškem zakonu 
Jože Godec.

Franc Šifkovič je v dopolnilo na
čelnega izvajanja Jožeta Godca 
zadevo glede Iskre konkretiziral in 
poudaril, da ne bo težav pri preobli
kovanju štirinajstih Iskrinih delov
nih organizacij v podjetja, da pa 
bodo problemi še ostali v štirih na
ših DO. Tako Telematika ne bo 
mogla več biti združeno podjetje, 
kot se je formirala doslej, v Kiberne
tiki se je tovarna v Otočah že osa
mosvojila in postala podjetje, med
tem ko je v Elementih treba prepre
čiti atomizacijo DO, v kateri naj bi 
se TOZD spremenile v podjetja.

Franc Šifkovič je zlasti poudaril, 
da je treba zelo jasno pokazati na 
tiste segmente Iskre, ki že vrsto let 
poslujejo z izgubo in jih vzdržuje 
denar drugih, zato se je treba odlo
čiti, katere programe bomo še 
ohranili, katerih pa ne, pri čemer je 
treba izvesti selekcijo programov 
zelo ostro in čisto, kajti denarja za 
takšno poslovanje ne bo več. Uki
njamo tudi neomejeno solidarnost
no odgovornost, kar bo seveda tudi 
vplivalo na prihodnost Iskre, zato 
moramo domisliti lastninsko uprav
ljanje, jeseni pa začeti graditi novo 
Iskro, je poudaril Šifkovič.

V nadaljevanju je Franc Vreček 
predstavil projekt Iskra in Evropa 
1992, o katerem bomo podrobneje 
spregovorili v eni izmed prihodnjih 
številk, medtem ko je Jaka Škrbine 
predstavil drugi del Priročnika raz
poznavnega sistema Iskre, ki za
jema enovito označevanje stavb.

V četrti točki je Jože Godec 
spregovoril podrobneje o kadrov
ski dejavnosti v SOZD Iskra v letu 
1988, medtem ko so pod zadnjo , 
točko razno obravnavali še vrsto 
vprašanj, kot izvoz, praznovanje 
dneva borca in Iskre 4. julija, sode
lovanje z Gorenjem, zlasti na pro- 
ramskem področju ter poslušali 
obsežnejšo informacijo o stečaju 
Mikroelektronike in naše tovarne v 
Sežani.

Naj zaključimo naše poročilo z 
najnovejšimi podatki o Iskrinem iz
vozu v prvih petih mesecih letoš
njega leta, ki jih je povedal Janez 
Vipotnik,

Tako smo v obdobju januar—maj 
1989 izvozili skoraj za 128 milijo
nov dolarjev, kar je 21 % več kot v 
istem obdobju lani, od tega za sko
raj 99 milijonov dolarjev na konver
tibilno območje, kar je 16% več kot

lani v tistem času in skoraj 30 mili
jonov na klirinško območje, kar je 
za 40% več kot v istem obdobju 
lani.

Z izvoznimi rezultati smo v tem 
smislu lahko zadovoljni, saj smo v 
istem obdobju uvozili samo za 72 
milijonov dolarjev repromateriala in 
opreme, torej nekaj več od polovi
ce vsote v primerjavi z izvoznimi 
številkami.

D. Ž.
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Petar Gračanin v Sloveniji

LJUBIJANA, 5. junija - Zvezni sekretar za notranje zadeve 
Petar Gračanin je danes na obisku v naši republiki. Ob tej priložnosti 
se je najprej zadržal v republiškem sekretariatu za notranje zadeve, 
kjer se je s sekretarjem Tomažom Ertlom in njegovimi sodelavci 
pogovarjal o aktualnih varnostnih vprašanjih pri nas. Po sprejemu pri 
predsedniku predsedstva SR Slovenije Janezu Stanovniku je Petar 
Gračanin obiskal še izobraževalni center organov za notranje zadeve 
iz naše republike v Tacnu. Po pogovoru, ki je tekel za zaprtimi vrati, 
je obiskal še kranjsko UNZ in Iskro Telematiko v Kranju. (Ž. H., 
foto: Janez Zrnec)

Zvezni sekretar za notranje zadeve Petar Gračanin s sode
lavci je obiskal novo ustanovljeno mešano podjetje Iskra TEL, v 
katerega sta skupaj vložila sredstva Iskra in Zahodnonemški 
gigant SIEMENS. Po ogledu proizvodnih prostorov, v katerih 
nastaja digitalna telefonska centrala ISKRA Sl 2000, ki je plod 
lastnega razvoja, v katerega je Iskra vložila 50 mio $, so pred
stavniki Iskre s predsednikom PO Francem Šifkovičem pred
stavili zveznemu sekretarju in njegovim sodelavcem najnovejše 
dosežke s področja telekomunikacijske tehnike, digitalnih 
radio-relejnih in prenosnih zvez, elektrooptike ter orisali proces 
prenove Iskre. Posebej razveseljivi so izvozni dosežki, saj se 
lanskoletnim rekordnim 309,5 mio $ izvoza (35% celotnega pri
hodka) pridružujejo izjemno uspešni rezultati v prvih petih me
secih letos — Iskra je namreč izvozila kar 21 % več kot lani!

V nadaljevanju so potekali razgovori tudi o modernizaciji te
lekomunikacijske opreme, ki jo proizvaja Iskra za potrebe na
menskega kupca, kjer je Iskra osvojila številne nove profesio
nalne izdelke, temelječe na digitalni tehniki.

Brane Gruban



Znanje za jutri, veselje za danes

Veselošolci že desetič v Iskri
Zadnjo nedeljo v mesecu mladosti, v maju so se na zaključni 

republiški prireditvi Vesele šole že enaindvajsetič pomerili v 
znanju učenci iz osnovnih šol iz vse Slovenije. Tradicionalna ak
cija revij PIL in CICIBAN je letos imela še dodatno obeležje, saj 
tokrat poteka že 10 let sodelovanja med Iskro in Veselo šolo.

Med letom je v izločilnih razrednih in občin
skih tekmovanjih Vesele šole, sodelovalo kar 
neverjetnih 85.000 (!) učencev od tretjega do 
osmega razreda osnovnih šol. Na zaključni pri
reditvi, ki je potekala pod geslom ZNANJE ZA 
JUTRI — VESELJE ZA DANES, v Cankarjevem 
domu in v Iskrini stolpnici, se je zbralo nad 400 
mladih, ki so pridno reševali zapletene naloge. 
Prav gotovo ni dneva v letu, ki bi Iskrino stolpni
co na Trgu Revolucije v Ljubljani napolnil s tako 
prijetno druščino kot so prav ti navihani, nabriti 
in predvsem znanja željni osnovnošolci. Popu
larnost te tradicionalne prireditve je vsako leto 
večja, vedno znova pa utirjeno zamisel popes
trijo s prav posebej svežimi in izvirnimi idejami. 
Okoli prireditve se je zbrala peščica zanese
njakov, ki jim je poplačilo za trud prešeren smeh 
in radost otrok, ki odmeva po dvoranah Iskrine
ga poslovnega centra in dvoran Cankarjevega 
doma. Iskra se zaveda, da bo marsikateri od teh 
talentiranih osmošolcev pojutrišnjem lahko tudi 
strokovnjak v njenih vrstah, zato si prizadeva 
omogočiti in po svojih močeh materialno in or
ganizacijsko podpreti prireditev Vesele šole. 
Nažalost so sredstva vsako leto relativno 
skromnejša in če ne bomo tehtno premislili, 
utegnemo počasi zapraviti ugled, ki smo si ga 
pri teh malčkih pridobili. Za mnoge, naprimer, je 
težko umevno koliko prireditev, srečanje, tek
movanje pomeni za te drobne glavice — za

marsikaterega je že obisk Ljubljane iz odročne
ga kraja Slovenije posebno doživetje! Enako ve
lja tudi za otroke iz šol s prilagojenim progra
mom ali pa za otroke naših zdomcev.

V imenu Iskre je v veliki dvorani Cankarjeve
ga doma pozdravil vse udeležence, njihove 
starše in mentorje ter učitelje Brane Gruban, 
svetovalec predsednika PO SOZD Iskra za sti
ke z javnostjo in dejal:

»Nič ni tako prijetnega, kot v imenu pokrovite
lja pa predvsem Iskrinega prijatelja Vesele šole, 
Iskre in njenih 35.000 delavcev, pozdraviti vse 
udeležence, njihove starše in mentorje, učitelje 
in seveda tudi vse pomembne druge, ki pripo
morejo, da je to tradicionalno srečanje, 21 po 
vrsti (pa že 10 skupaj z Iskro) tudi prav posebno 
druženje, spoznavanje, smeh in igra, pa še raz
posajenost in še mnogo tega — čisto nazadnje, 
pa tako pravijo, tudi tekmovanje in spoprijema
nje v znanju.

Besede in načini, s katerimi se sporazume
vamo takoimenovani odrasli, so že skoraj čisto 
pozabili tiste lepe in vznemirljive izkušnje po
vsem lastnega iskanja in vsrkavanja sveta.

, Otroci zaznavajo svet še brez izkušenj, spomi
na, znanja — in počasi potujejo po slikovitih ča
rovnijah sveta tipajoč ga z očmi, ušesi, dotiki. 
Otroški pesnik je nekoč dodal, da je otroška 
glavica tu zato, da jo radovednež:

— pere
— z njo kima
— se z njo pogovarja
— obrača na vse strani
— vanjo tlači zdravila
— da ima pač kaj položiti na blazino ko zasa

njano zaspi.
Nam odraslim je glava le še stroj za premiš- 

Ijanje in tvorjenje besed — zdi se nam, da smo z 
njo že zelo dolgo skupaj potovali in spoznali 
prav VSE — smisel in cilj.

Toda cilja v življenju ni, življenje samo je cilj. 
Bogastvo in čarovnija življenja sta v vsakem 
trenutku, slehernem hipu, doživetju, spoznanju, 
pojavu — ki ga doživljamo sami, v dvoje ali pav 
gruči prijateljev.

In zato bodimo danes vsi otročji in neresni, 
saj je vse drugo manj resno in modro. Tako se 
bomo lahko tudi odrasli malce nostalgično pri
družili časom, ko smo vsi najbližje sebi in življe
nju — to pa je čas otroštva in odraščanja.

Doma sta moja četrtošolca obljubila miting, 
če bom predolg in kot ponavadi to počnemo ti. 
odrasli, zapravljal čas namenjen za žur. Zato 
pritisnimo na gas do daske — ful špon in se 
skupaj ful veselimo. Kar pa zadeva znanje pa si 
vsadimo tam nekam med ušesa, v tisti prej 
omenjen iglavi, ki je glavna stvar in iz katere 
pamet pridobivamo, droben črviček v obliki mis
li slovenskega pesnika Janeza Menarta — 
EDINI PRAVI REVEŽ JE TISTI, KI NIČ NE 
ZNA!«

Vsem tistim, ki so se v čudovitem vremenu 
šele pozno popoldan odpravljali domov, bo dan 
ostal nepozabno doživetje. In kot je radostno 
povedala »dobra vila« prireditve Suzana Šoster, 
Vesela šola zagotovo ni v krizi. Zato ob njej skr
bijo tudi PEPE NAPAK, BOŽO KOS in še mno
gi, ki jim delo z otroki predstavlja osebno bogati
tev in pravo zadoščenje.

G. B.
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L______________Iskra Kibernetika_______________ _______________

Usklajevanje predloga statuta
V Iskri Kibernetiki se nadaljujejo priprave na spre

membo organiziranosti. V času javne obravnave o 
osnutku statuta družbenega podjetja so temeljne 
organizacije podale številne pripombe in predloge. 
Nanašale so se predvsem na:

— večjo samostojnost programskih enot
— pravice organov in direktorjev programskih 

enot
— razdelitev pravic odločanja med organi podjetja 

in enot
— opredelitev enote kot profitnega centra
— odnose med enotami
— vlogo družbeno-političnih organizacij
Pripombe na osnutek statuta je 

prek stavkovnega odbora Tovar
ne števcev podal tudi kranjski 
družbeni pravobranilec samo
upravljanja. Precej je bilo sploš
nih pripomb in predlogov, ki bodo 
lahko upoštevane pri določanju 
ciljev in izvajanju poslovne politi
ke, nekatere pa bodo uporabili 
sestavljale! pravilnikov.

Komisija za organiziranost je 
upoštevala tudi predlog spre
memb Zakona o podjetjih. Pri 
Preoblikovanju statuta je bilo do
danih 15 novih členov, 45 so jih 
spremenili, oz. dopolnili, sedem 
členov pa je komisija črtala. Z 
upoštevanjem vseh predlogov bi 
bil statut daljši vsaj za 80 členov, 
s tem pa bi postal nepregleden.

Posamezna določila v osnutku 
niso bila razumljiva, zato so po
samezna vprašanja v oblikova
nem predlogu statuta natančneje 
opisana. Od sprememb omeni
mo samo nekatere:

— podjetje se ne ustanavlja 
samo zaradi dobička, ampak tudi 
zaradi interesov delavcev;

— razvojno-raziskovalna eno- 
ta je organizirana za vse progra
me, razvojne oddelke imajo tudi 
tovarne;

— organiziranost je treba stal
no prilagajati;

. ~ dodano je: Tovarna mate
rialne proizvodnje z navedbo de
lavnosti — skupne proizvodnje, 
orodjarstva in vzdrževanja;

— tovarne samostojno in od
govorno opravljajo..., njihovo 
medsebojno poslovanje temelji 
tudi na tržnih merilih;

— rezultate poslovanja obrav
navajo tudi po enotah;

— slabo poslovanje posamez
ne enote ne sme bistveno vplivati 
na zaračunavanje stroškov dru
gim enotam;

— delavski svet lahko sprejme 
ukrepe, če nastanejo motnje v 
Poslovanju enote, ali če del po-

ženih in skupnih podjetij ne bo 
več, zato predlog ni ustrezen.

Poleg tega, kar je še bolj po
membno, je TOZD Števci tehno
loško tesno povezana s temelj
nimi organizacijami skupne pro
izvodnje in s TOZD Mehanizmi 
Lipnica. V tem je največja ovira 
za predlagano izločitev po Zako
nu o združenem delu, ki ne omo
goča izločanja iz DO:

— če bi izločitev bistveno oteži
la ali onemogočila delo v drugih 
TOZD ali v celotni delovni orga
nizaciji;

— če bi to prekinilo ali motilo 
medsebojno povezani delovni 
proces, oz. proces proizvodnje in 
poslovanja;

— če bi to bistveno zmanjšalo 
učinkovitost uporabe družbenih 
sredstev ter možnost za pridobi
vanje dohodka v drugih TOZD;

— če TOZD, ki se izloča, ne bi 
mogla doseči večje produktivno
sti dela, s katero bi nadomestila 
omenjeno zmanjšanje.

Kolegij meni, da zaradi ome
njenih pogojev izločanje TOZD 
Števci po predlogu IO sindikata 
Tovarne števcev ne more biti 
uresničeno. To je bilo ugotovlje
no tudi v vseh TOZD skupnega 
pomena.

Tudi vodstvo TOZD Števci 
ugotavlja, da so v dopolnjenem 
statutu podjetja vključeni skoraj 
vsi predlogi vodstva, sindikata in 
stavkovnega odbora TOZD Štev
ci. Ker tudi spremembe zakona 
ne predvidevajo več združenih 
podjetij, se je vodstvo Števcev 
odločilo, da ne bo vztrajalo na pr
votnem predlogu. Omenjeni pred
log sindikata Števcev bo obrav
naval delavski svet TOZD Števci.

O predlogu za izločitev je bilo 
obveščeno tudi vodstvo SOZD 
Iskra, Izvršni svet skupščine ob
čine Kranj in družbeni pravobra
nilec samoupravljanja v Kranju.

Alojz Boc

djetja ne izpolnjuje obveznosti;
— zapisane so pristojnosti sve

tov enot, določeni sta komisiji za 
kadre in družbeni standard;

— direktorji odgovarjajo za 
svoje delo v skladu s pravicami 
(več pravic — več odgovornosti 
in obratno);

— ustreznost nove organizira
nosti in uresničevanje zastavlje
nih ciljev se preveri ob obravnavi 
poslovnih rezultatov za leto 1990. 
če bo katera od enot ugotovila, 
da ji je to onemogočeno, ima pra
vico do statusnih sprememb.

Ob predlogu 
iz TOZD Števci

Kolegij direktorjev delovne or
ganizacije je obravnaval predlog, 
ki ga je izvršni odbor sindikata 
TOZD Števci podal delavskemu 
svetu števcev. Sindikat v Števcih 
predlaga, naj se ta temeljna or
ganizacija izloči iz sestava Iskre 
Kibernetike in nato združi v zdru
ženo podjetje Iskra Kibernetika.

Kolegij meni, da zaradi spre
memb Zakona o podjetjih zdru-
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Iskra Commerce
Pogovor
z Markom SmoletomObmejno gospodarski sodelovanje na razpotju

Kar nekako v prepričanju, da bomo od direktorja dejavnosti obmejnega gos
podarskega sodelovanja Marka Smoleta — pred meseci je zamenjal pobudnika 
in ustanovitelja tako imenovanega OGOS-a v Iskri Commerce Aleksandra Čerče- 
ta — slišali kopico kritik na račun te dejavnosti in obtoževanja »okolja«, kot mu 
radi pravimo, pa smo se zmotili. Tako kot je bilo to sodelovanje, predvsem z Itali
jo, pred leti nekakšna rešilna bilka, zlasti za uvoznike, so se pač časi spremenili, 
kljub temu pa med poznavalci še vedno prevladuje prepričanje, da pomeni iz
enačevanje pogojev poslovanja obmejne blagovne menjave po tržaškem in go- 
riškem sporazumu s splošno menjavo zapiranje zadnjih vrat, ki so v Jugoslaviji 
le še rahlo priprta k Evropi po letu 1992.

— Ker ste v OGOS-u, lahko bi 
rekli, nov, bomo zgodovino te 
dejavnosti raje prepustili Marinu 
Furlan, komercialistu v OGOS- 
ovi poslovni enoti v Novi Gorici, 
točneje v Vrtojbi, znano pa /e, da 
so se rezultati vaše dejavnosti v 
letih od ustanovitve leta 1984 do 
lani pač gibali v odvisnosti od 
urejenosti oz. neurejenosti si
stemskega okolja v zunanje
trgovinskem poslovanju. Kako 
pa je zdaj?

»To korelacijo in bilateralni
— preferencialni značaj maloobmej
nega poslovanja je OGOS gotovo 
izkoristil v pozitivnem, pomenu. V 
sedanjem trenutku pa so ti pozitivni 
efekti nekoliko slabši, predvsem 
zaradi tega, ker so okoliščine take, 
da omogočajo zunanje-trgovinskim 
subjektom relativno normalno po
slovanje. Iz tega vzroka poskuša 
tudi OGOS vzpostaviti nove oblike 
poslovanja, skušamo se vključeva
ti v zunanje-trgovinske tokove tako 
po rednem izvozu in uvozu, kot tudi 
po kooperacijah in drugih kanalih, 
seveda pa gre pri tem za neiskrino 
blago.

Poskušamo biti komplementarni
— na vzporednicah, ki so potrebne 
rednemu poslovanju Iskre Com

merce, skušamo poiskati novo iden
titeto.

Če povzamemo vse dimenzije 
našega poslovanja kot so domača 
nabava in prodaja, izvoz in uvoz — 
komisionarski in lasten — redni, 
maloobmejni, kooperacije, kom
penzacije itd., potem lahko ugoto
vimo, da takšno poslovanje zahte
va zelo kompleksno poznavanje 
poslovnih navad in uzanc na do
mačem in tujem tržišču, kakor tudi 
finančno in marketinško znanje. 
Tega se marsikje ne zavedajo po
vsem, vsled česar imamo tudi pre- 
nekatere odvečne težave v smislu 
spremljanja našega poslovanja.«

— So določenim premikom v 
blagovni menjavi ustrezni tudi 
letošnji poslovni rezultati 
OGOS-a?

»V letošnjem prvem četrtletju 
smo izvozili za približno 800.000 
dolarjev, uvoz in prodaja na doma
čem tržišču sta dosegla milijon sto- 
tisoč dolarjev, domača nabava pa 
je nekaj manjša. Imamo tudi nekaj 
težav z zalogami iz preteklega ob
dobja, vendar problem rešujemo in 
menim, da bomo te zaloge že do 
polletja spravili v realne okvire.«

Tako kot so bili pred leti dolo
čeni pomisleki in tudi kar na
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V tem poslopju neposredno ob obmejnem prehodu v Vrtojbi 
so pisarne poslovne enote OGOS-a.

sprotovanja zaradi ustanavljanja 
OGOS-a, so morali še vec pri
pomb in celo kritik požreti v Ko
mercialnem inženiringu tržeja 
sistemov v Iskri Commerce. Ne 
bi se spuščali v vzroke za to, go
tovo je bilo vmes tudiprecej »lo
kalnih« interesov, slisimo pa, da 
se obe dejavnosti zdaj zdru
žujeta?!

»Želimo vzpostaviti funkcijsko in 
lokacijsko povezavo s KITS, ki se 
ukvarja z nekaterimi sorodnimi, če 
ne identičnimi dejavnostmi, ima pa 
tudi bistveno večji poslovni poten
cial v informatiki. Verjetno bo po
trebno glede tega opredeliti ka
drovska vprašanja, vezana na oba 
subjekta. Prizadevamo si, da bi 
razširili obstoječe poslovne pove
zave in okrepili blagovne fonde, 
okrepili sodelovanje z domačo in 
ino mrežo, nabavo... oziroma z 
vsemi tržnimi subjekti Iskra Com
merce.«

— Bi nam lahko našteli po
sebnosti oz. značilnosti poslo
vanja te vaše dejavnosti v Iskri 
Commerce?

»Seveda. To so:
— možnost uvoza blaga široke 

potrošnje (režim LBO) brez odpi
sov DPRP — vezano na italijansko 
oziroma avstrijsko/madžarsko po
reklo blaga,

— možnost uvoza blaga iz osta
lih blagovnih skupin, ki so na raču
nu LBO brez odpisa DPRP (itali
jansko oz. avstrijsko/madžarsko 
poreklo),

— možnost uvoza blaga (na re
žimu LBO) brez odpisovanja DPRP 
— nevezano na poreklo,

— brezcarinski uvoz blaga za 
obmejno DO (poreklo Trst in oko
lica)

— maloobmejni promet je tre
nutno izenačen v stroškovnem 
smislu z ostalimi oblikami ZT poslo
vanja,

— možnost koriščenja uslug in 
storitev brezcarinske cone,

— sprovedbe plačil v tujino v malo
obmejnem poslovanju so hitrejše 
(2 — 3 dni, redni min. 8 dni),

— uvoz v maloobmejnem poslo
vanju je možno realizirati tudi na 
osnovi predložitve ICD — premosti
tev angažiranja dinarskih sredstev.

Ob vsem tem se seveda logično 
samo zastavlja vprašanje cene na
ših storitev. Tu moramo reči, da se 
naš zaslužek oblikuje v skladu s 
konkurenčnimi pogoji na odprtem

Direktor OGOS-a v Iskri Com
merce Marko Smole
trgu oziroma v skladu s samim pri
spevkom Iskra Commerce OGOS.«

— Če se povrneva k »zloglas
nemu okolju«, kakšna se vam zdi 
trditev nekaterih, da je obmejna 
blagovna menjava po tržaškem 
in goriškem sporazumu nekomu 
v Jugoslaviji trn v peti?

»Mislim, da ni bistveni razlog, da 
DO iz ostalih republik ne bi mogle 
poslovati v okviru maloobmejnega 
prometa, saj je v maloobmejnem 
pasu veliko takšnih DO, ki nemote
no poslujejo in ni nobenih razlogov, 
da ne bi mogle tudi druge.

Mogoče to trdijo tisti, ki zadeve 
ne poznajo, ali pa smatrajo, daje li
sta C in D po tržaškem sporazumu 
tisti kanal, ki bi ga bilo potrebno 
ukiniti.

Reševanje teh vprašanj je stvar 
meddržavnega bilateralnega spo
razuma in če ima naša država 
možnost skleniti takšen sporazum, 
je to gotovo v širšem interesu in ne 
bi smeli zadeve ocenjevati parcial
no. Še posebno so takšne trditve 
neutemeljene, gledano iz makro 
vidika — Evropa 92, saj bi ta kanal 
lahko predstavljal bistveno pomemb
nejši vzvod za približevanje za- 
padnemu svetu.

Po obmejni menjavi na podlagi 
obeh sporazumov sta Jugoslavija 
in Italija v letu 1988 zamenjali cca 
800 milijard lir oziroma 580 milijo
nov dolarjev, kar je 6,1 % manj kot 
leto prej. Celotna menjava z Italijo 
pa je znašala 3,3 milijarde dolarjev, 
kar je za 18,5% več kot leto prej.

Torej postaja maloobmejni pro
met relativno manj pomemben de
lež v celotni blagovni menjavi z Itali
jo (pod dogovorjenimi 20%). Razlog 
je v tem, da so se okrepile razne 
druge oblike zunanje-trgovinskega 
poslovanja.

V prvem kvartalu 1989 oziroma v 
zadnjem kvartalu 1988 so bili v ma
loobmejnem poslovanju finančno 
gledano celo slabši pogoji, kot pri 
ostalih ZT oblikah poslovanja. Gle
de liste C in D pa je ugotovitev, daje 
obseg poslovanja zelo majhen, po
vsem na mestu, saj se je gibal v 
rangu velikosti 10 milijard lir. Slo
venska gospodarska zbornica si
cer planira povečanje za 34 mili
jard lir, vendar pa je dejstvo, da je 
kljub temu ta obseg še vedno rela

tivno manj pomemben. To gotovo 
ne more biti razlog za očitek o 
enostranskem reševanju ZT regu- 
lative in zato smatram, da bi bilo po
trebno nekatera stališča glede ma
loobmejnega prometa ponovno 
analizirati, saj ima trenutni status 
maloobmejnega poslovanja bore 
malo prednosti.«

— Kakšen pa je delež OGOS-a 
v celotnem prometu Iskre Com
merce?

»Celotni prihodek naše dejavno
sti v Iskri Commerce se je gibal lani 
v rangu 6 milijonov dolarjev in torej 
ni imel pomembnejšega vpliva na 
bilanco Iskre Commerce. Tega se 
v OGOS-u tudi zavedamo in sku
šamo najti nove smeri poslovanja v 
bistveno drugačnih dimenzijah in z 
zadržanjem obstoječih pozicij po
iskati novo identiteto. V preteklih 
kritičnih obdobjih je OGOS gotovo 
odigral pomembno vlogo v razvoju 
SOZD Iskra in o tem bi bilo treba 
razmišljati tudi v prihodnje.

Ce torej povzamem navedene 
misli, lahko zaključim z željo, da bi 
skozi poslovne povezave v ŠOZD

Iskra in izven nje, ki smo jih tekom 
let ustvarili na področju metalurgije, 
lesne dejavnosti in kemije, iztržili 
več in bistveneje povečali prispe
vek k uspešnosti Iskre Commerce 
in Iskre.«

Da bi seveda dobili celo
vitejšo podobo dela te de
javnosti v Iskri Commerce, 
smo med obiskom v Vrtojbi 
zaprosili za krajše pogovo
re tudi tamkajšnje komer
cialiste in izvajalce poslov. 
Tole so nam povedali o delu 
OGOS-a:
Marino Furlan — komercialist:

»V OGOS-u sem od prvih dni. 
Začeli smo polni entuzijazma leta 
1984, ko je bila ta poslovna enota, 
takrat imenovana TOZD, ustanov
ljena v okviru Iskre Commerce in 
sicer z namenom, da rešujemo zu
nanjetrgovinske probleme, proble
me pri plačilih s tujino in reševanju 
oziroma omogočanju nabavljanja 
materiala iz tujine in redno plače

vanje. V tistem času smo našim to
varnam precej pomagali, saj sta bi
la tudi naš uvoz in izvoz v glavnem 
namenjena tovarnam iz SOZD Is
kra. Leta 1985 pa je postal malo
obmejni promet manj zanimiv in 
zato so nam ostale zveste le še to
varne, ki so na maloobmejnem 
področju. Liste C in D, ki so zelo 
stimulativne z oprostitvijo carin, 
smo žal ravno za te tovarne zelo 
malo koristili.

Naš promet je začel v letu 1985 
strmo rasti, delati smo pričeli tudi za 
DO zunaj SOZD Iskra, začeli smo 
tudi z lastnim izvozom, ki je bil ta
krat približno 1 milijon dolarjev, kar 
nam je omogočilo, v še vedno kri
tičnem času, zadovoljevanje po
treb iz uvoza naših tovarn.

To je trajalo tudi leta 1986 in 
1987. Prav v teh dveh letih smo do
segli najboljše rezultate, predvsem 
z vidika dohodka. V tistem času pa 
je, žal, procent v strukturi menjave 
OGOS, za potrebe SOZD Iskra, 
padel na 20%, saj je bila leta 1987 
menjava blizu 8 milijonov dolarjev 
prometa po goriškem sporazumu.

Strokovni prikaz Iskre
Pod tem naslovom je glasilo sestavljene organizacije združenega dela 

Djuro Djakovič iz Slavonskega Broda poročalo 18. maja svojim delavcem 
o strokovnem prikazu nekaterih izbranih izdelkov Iskre in številnih preda
vanjih, podprtih z diapozitivi.
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Predstavitev izdelkov je pri
pravila Iskra Commerce, oz. 
njeno predstavništvo v Osije
ku skupaj z delovno organi
zacijo Specijalna vozila v nje
nih prostorih.

Za to priložnost se je zbralo 
okoli 50 inženirjev elektroteh
nike iz vseh delovnih organi
zacij SOZD Djuro Djakovič, ki 
so pozorno spremljali stro
kovna predavanja. Od naših 
delovnih organizacij so s svo
jim programom sodelovale Ki
bernetika, Avtomatika in Me
rilni instrumenti. Naši strokov
njaki so zainteresiranim inže
nirjem razdelili tudi strokovni 
prospektni material tako, da 
so lahko dobili pregled o do
sežkih Iskre s področja meril
ne in stikalne tehnike, vodenja 
energije, informatike, elemen
tov avtomatizacije ter labora
torijske in merilne opreme.

Prikazane nove izdelke bo
do strokovnjaki Djure Djako- 
viča s pridom lahko uporabili 
pri načrtovanju svoje proiz
vodnje in opremi lastnih labo
ratorijev.

Udeleženci Djure Djakovi- 
ča so ob koncu seminarja po
zdravili odločitev Iskre, da na 
najneposrednješi način .sez
nani inženirje z izbranim pro
gramom in si zaželeli v pri

hodnje še več takšnih stikov, 
s tem pa tudi poglobljenega 
strokovnega sodelovanja med 
SOZD Iskra in Djuro Djakovič.

Marjan Kralj

r>
Strokovno predavanje Iskre v sozdu Djure Djakoviča

V glavnem smo se držali goriš- 
kega sporazuma, ker je bil tržaški 
sporazum lokacijsko bolj odročen. 
Avtoelektrika nam je predstaljala 
najpomembnejši delež v strukturi 
menjave iz SOZD Iskra, precej smo 
delali tudi za Električna orodja in 
Avtomatiko, ostale Iskrine delovne 
organizacije pa so bile glede na 
promet manj pomembne.

Leta 1988 so bile v vodstvu naše 
poslovne enote opravljene določe
ne zamenjave, bila je tudi reorgani
zacija in priključitev bivšega tozda 
v enovito delovno organizacijo. 
Tega leta se je delež Iskre v izvozu 
poslovne enote OGOS še zmanj
ševal in se približal 10%. Zato smo 
se začeli usmerjati predvsem na 
iskanje novih programov, dopolnil
nih, največ pa smo bazirali ravno 
na metalurgiji, barvni in deloma čr
ni, ki je bila takrat dohodkovno ena 
zanimivejših.

Leta 1988 se je tudi v SOZD Is
kra registriralo precej novih koope
racij, te pa so v tem obdobju prina
šale določene prednosti. To je bil 
vzrok za naglo upadanje prometa 
preko naše poslovne enote, hkrati 
pa je naša orientacija na druge pri
našala še vedno dokaj dobre rezul
tate glede na to, da so tudi drugod 
ustanavljali kooperacije in težili k 
zmanjševanju stroškov.

Letos smo prisiljeni iskati nove 
rešitve in le-te bi bile predvsem v 
naši specializaciji, torej v krepitvi 
vseh trendov, ki se bodo specializi
rano ukvarjali s programom in raz
iskavo tržišča, kar pomeni, da ma
loobmejni promet tudi z naše strani 
ne bo v bodoče več imperativ.«

Magda Šavnik — izvajalka:
»Ce hočeš delati to delo, moraš 

delati z dušo in telesom, komercia
la pa je končno le delo, kjer moraš 
dati vse od sebe.«

Katjuša Žige
»OGOS je

izvajalka:
)GOS je — nekoliko bahaško 

rečeno — postdiplomski študij za 
vse delavce, ki delajo v zunanji tr
govini, zato ker je naše delo tako 
kompleksno, kjer se moraš spoz
nati na izvoz, uvoz, na posebne po
sle, na vse oblike zunanje trgovine 
in vse te možnosti so prav pri delu v 
OGOS-u dane.«

Tatjana Boškovič — izvajalka:
»Na začetku smo delali vsi za 

vse. Sedaj se je to mogoče nekoli
ko spremenilo, zaradi tega, ker 
imamo nov predpis o tem, kako in 
kaj moramo delati, v dobro enih in v 
slabo drugih.«

Davorin Mozetič - komercialist:
»Sem strokovni sodelavec v 

OGOS-u in tudi soustanovitelj od 
vsega začetka. Veliko truda smo 
vložili v organiziranje in delovanje 
naše enote. Podobno kot Tatjana, 
bi tudi jaz rad poudaril, da smo v 
preteklosti delali vsi za vse, danes 
pa rezultate dela pripisujejo samo 
nekaterim.«

Lado Drobež
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________________________________________Evropa '92 in varstvo okolja______________________________________________________________

Kdaj jugoslovanska stntegija varstva okolja?
Seminar Evropa 1992 in varstvo okolja je po

kazal, da ne le naše obnašanje do varstva okolja, 
ampak tudi naša ekološka zakonodaja močno 
zaostaja za tovrstno zakonodajo Evropske 
skupnosti. »Evropa 92 nam ponuja jasno usme
ritev, mi pa moramo poiskati načine in poti za 
vstopanje vanjo, predvsem pa moramo združiti 
ekološke in ekonomske cilje v skladen pro
gram,« je uvodoma poudaril podpredsednik IS 
Janez Bohorič na seminarju, katerega gostite
ljica je bila to pot Iskra.

Seminar, ki ga je pripravil re
publiški komite za varstvo okolja 
in urejanje prostora, je bil v celoti 
namenjen pojasnjevanju predpi
sov na področju varstva okolja in 
iz njih izhajajočimi okoljevarst
venimi pogoji. Na seminarju so 
udeležence obvestili o razkoraku 
teh pogojev s stanjem, ki je s 
predpisi opredeljeno v naši repu
bliki. Na ta način so skušali pri
spevati k pravočasnemu informi
ranju, predvsem gospodarstva o 
ekoloških pogojih, ki bodo do leta 
1992 veljala tudi v Sloveniji. Us
meritev je namreč jasna: okolje
varstveni pogoji bodo v Sloveniji 
izenačeni s pogoji v deželah 
Evropske skupnosti. To je na
mreč pogoj za vstop v Evropo in 
hkrati pogoj, da ne postanemo 
smetišče v Evropi.

Na začetku seminarja je ude
ležence pozdravil podpredsed
nik IS Janez Bohorič, ki je med 
drugim opozoril na dva proble
ma, tj. na problem sredstev, ki so 
odraz zoženih možnosti razvoja 
naše družbe in na problem učin

kovitejše organiziranosti. Zato je 
potrebna združitev naših moči za 
uresničitev naših programov, 
združitev ekonomskih in ekološ
kih ciljev v skladen program, ki 
nas bo povezal z Evropo v našo 
gospodarsko in ekološko korist.

V nadaljevanju je v imenu go
stitelja udeležence seminarja po
zdravil svetovalec za raziskave 
in razvoj V SOZD Iskra Rado Fa- 
leskini, ki je najprej dejal, da bo 
seminar Evropa 1992 in varstvo 
okolja pomenil tudi motivacijo za 
Iskraše, da bodo več pozornosti 
posvetili vprašanjem varstva oko
lja. Naša sestavljena organizaci
ja ima projekt Iskra 1992, ki bo 
nedvomno vplival na vsebino in 
dinamiko projekta Sistem varstva 
okolja. Za nas je Evropska gos
podarska skupnost pomembno 
uvozno in izvozno tržišče, saj se 
odstotek našega sodelovanja 
(uvoz in izvoz) z EGS veča že od 
leta 1985, ko je znašal približno 
tretjino, proti polovici, vse zuna
njetrgovinske dejavnosti Iskre. 
Rado Faleskini je poudaril, da se

v Jugoslaviji srečujemo z dvema 
protislovnima pojavoma: tj. da si 
manjše firme iz EGS v svojem 
prestrukturiranju prizadevajo, da 
bi probleme tehnologije prenesle 
na področja, kjer je zavest o var- 
tvu okolja manjša, po drugi strani 
pa je politika EGS zlasti do 
evropskih držav takšna, da ne bo 
dopuščala konkurence svojim iz
delkom s strani izdelkov, ki bi bili 
narejeni z okolju nevarnimi teh
nologijami in v katerih ceni naj bi 
bili zajeti stroški varstva okolja. 
Posledice onesnaženosti narave 
se nikoli ne omejujejo z državni
mi mejami in Evropa je, vsaj kar 
se nanaša na varstvo okolja, eno
ten prostor.

Preden smo v Iskri naleteli na 
težje probleme varstva okolja 
zlasti pred problemom PCB v

Semiču, smo bili na sploh prepri
čani, daje elektronska industrija 
zelo čista industrija. Podrobnejše 
analize, ki smo jih opravili v prvih 
fazah uresničevanja projekta vpe
ljava sistema varstva okolja, pa 
so pokazale, da se tudi v Iskri 
srečujemo s številnimi nevarnimi 
snovmi. Vendar smo, po bese
dah Rada Faleskinija, prepričani, 
da nas dosledna vpeljava siste
ma varstva okolja ne bo prisilila v 
opustitev kakšnih proizvodnih 
programov in da bomo sposobni 
zadovoljiti vse kriterije varstva 
okolja, ki so že v veljavi in bodo 
uveljavljeni v EGS. »Prepričani 
smo tudi, da bodo tudi drugi trgi in 
posebej jugoslovanski trg priprav
ljeni plačati malenkostne dodat
ne stroške varstva okolja, da bi 
dobili izdelke, ki bi bili neoporečni

O približevanju Evropi 92 in stanju na področju varstva okolja pri
nas smo se pogovarjali s pomočnikom predsednika Republiš
kega komiteja za varstvo okolja in urejanje prostora Fedor- 
jem Černetom, ki je med drugim povedal:

»Med nami in Evropo je zaskrbljujoča razlika v organiziranosti, v 
pristopu. Urediti bomo morali vsaj tri stvari:

Prva je naš sistem dogovarjanja, usmerjanja razvoja. Gre za ■ 
problem planiranja, ki je izredno rigiden in zahteva ogromno količi
no družbene energije za sorazmerno majhen učinek. Na tem pod
ročju bo potrebno razmejiti kaj je v domeni podjetij, kaj države, nje
ne regulative itd. Prepričan sem, če bi zmanjšali nepotrebno 
dogovarjanje, bi bilo reševanje bistveno bolj elastično, kajti podjet
ja se bi v lastnem interesu živahneje povezovala, kot pa po neki 
prisiljeni, okosteneli poti.

Drugo je vprašanje financiranja Ax. Ker gre pri varstvu okolja 
predvsem za problem razvoja, je tukaj nesporna zadeva ta, da se

tako s strani tehnologij, ki so upo
rabljene v njihovi proizvodnji, kot 
tudi v teku uporabe in po uporabi, 
ko jih je treba bodisi vrniti v pro
ces reciklaže bodisi odložiti v us
treznih deponijah.

Ugotovitve simpozija bodo dra
gocene za naš projekt tako s 
strani evropske zakonodaje, stan
dardizacije in priporočil, ki jih bo 
morala Iskra upoštevati, kot tudi 
zaradi konkretnih spoznanj o 
problematiki varstva zraka, vode, 
tal — do katerih so prišli v deže- 
!ah EGS in ki jih je potrebno upoš

tevati tudi pri nas,« je svoj nago
vor zaključil Rado Faleskini.

Seminar je bil razdeljen na se
dem tematskih sklopov, strokov
njaki, ki so preštudirali novo za
konodajo Evropske skupnosti na 
področju varstva okolja, pa so 
predstavili poleg njihovih zakonov 
tudi našo primerljivo zakonodajo 
in opozorili na razlike med nami 
in Evropo. Tako so se udeleženci 
na kratko seznanili s splošno 
politiko varstva okolja in najpo
membnejšimi predpisi skupnosti, 
ki se nanašajo na splošno politi
ko varstva okolja pa tudi s po

manjkljivostmi domače zakono
daje in predlogi za potrebne 
spremembe. V okviru teme pred
pisi Evropske skupnosti na pod
ročju varstva zraka so pregledali 
smernice na področju varstva 
zraka in primerjavo s predpisi, ki 
veljajo za Slovenijo oz. Jugoslavi
jo. Pri predpisih s področja var
stva voda so pregledali stanje na 
tem področju v EGS, v Sloveniji 
in Jugoslaviji, se seznanili s po
membnejšimi razlikami in z oce
no potrebnih aktivnosti v naši re
publiki za dosego postavljenih 
ciljev. Podobno temu so pregle

dali tudi predpise varstva narave 
v predpisih Evropske skupnosti, 
pa hrupa, ravnanja z nevarnimi 
snovmi in urejanje ravnanja s po
sebnimi odpadki.

Torej posvet je bil namenjen 
pojasnjevanju razkoraka med 
Evropo in nami na področju var
stva okolja. Toda ni šlo samo za 
informacijo, pač pa tudi za spro
ženje določenih aktivnosti in to 
predvsem na dveh ravneh: naj
prej v združenem delu, kajti 
Evropa se bo zaprla pred dolo
čenimi proizvodi, ki ne bodo eko
loško ustrezni, oz. pred tistimi, ki 
bodo cenejši. Po drugi strani pa 
bo ekološko neustrezen kapital 
iskal svoje tržišče in se bo verjet
no znašel tudi v Sloveniji. Na vse 
te spremembe se mora združeno 
delo nedvomno že danes priprav
ljati. Po drugi strani pa se mora 
tem zahtevam prilagajati tudi na
ša celotna zakonodaja, ki bo mo
rala v skrbi za naše lastno okolje 
in gospodarski razvoj, malce dru
gače urejati stvari, kot je bilo to v 
preteklosti.

Poleg splošne ugotovitve, da 
naši predpisi močno zaostajajo 
za evropskimi, pa so udeleženci 
opozorili na vprašanje, kaj bo po
leg naše republike za vključeva
nje v Evropo 92 naredila vsa Ju
goslavija. Iskristaliziralo se je 
enotno mnenje, da je potrebno 
čimprej priti do jugoslovanske 
strategije za sodelovanje z Evrop
sko skupnostjo po letu 1992, do
ločeno prehitevanje Slovenije na 
tem področju, pa bo lahko le kori
stilo pri tej strategiji.

VŽ

bo morala družba pojaviti kot katalizator določenih procesov tudi v 
gospodarstvu, ki so pomembni za varstvo okolja. Popularno se ta 
oblika vplivanja imenuje razvojni dinar. Gre preprosto za to, da se z 
določenimi sredstvi vpliva na dinamiko izvajanja sanacijskih pro
gramov, predvsem tistih, ki so povezani z razvojem. Zato bo morala 
družba vsaj do sredine devetdesetih let jasno določiti na katerih 
točkah bo podprla izvajanje konkretnih ciljev, seveda ob sprotnem 
uresničevanju ostalih ciljev.

Tretje pa je vprašanje države na tem področju varstva okolja, 
ujene organiziranosti, učinka, vpliva. Gre za ljudi, ki so sposobni 
voditi kreativen dialog z industrijo, v smislu iskanja optimalnih reši
tev tako v povezavi s finančno močjo kot tudi s kvalitetno infrastruk
turo na področju varstva okolja. Pri slednjem mislim na dve stvari: 
na eni strani gre za nadzorno infrastrukturo, kajti današnji nadzor je 
nezadosten, pa tudi kaznovalna politika je prešibka. Po drugi strani 
pa gre za vzpostavljanje nekih sistemov, ki jih danes nimamo, npr. 
sistem ravnanja z odpadki, kjer se bo moral pojaviti določen držav

ni aparat v vlogi vzpodbujevalca, koordinatorja. Po formalni plati 
današnja država nimate vloge, hkrati pa občutno manjka sredstev 
in kadrov.

Analiza stanja v Evropi in pri nas na področju varstva okolja je 
pokazala, da so razlike ogromne. Toda na te stvari ne smemo gle
dati prečrno. Prepričan sem, dajeta razkorak obvladljiv. Ne sme
mo pa pozabiti še na eno vprašanje tj. na jugoslovansko dimenzijo. 
Gre za nujno potrebo oblikovanja jugoslovanske strategije varstva 
okolja in če izvzamemo nekatere stvari je pomembna jugoslovan
ska izvozna industrija, ki jo bo Evropa dala skozi svoje kontrolne 
mehanizme in se bo morala prilagajati zahtevam skupnosti.

Ta proces bo povlekel za sabo velike ekonomske in socialne 
posledice, kar pa bo pomenilo tudi resne regionalne probleme. 
Jasno je, da se bomo morali soočiti z drugačno razvojno politiko in 
se pripraviti na vse te spremembe, sicer ne bomo obvladali stihije 
na tem področju.«
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— Klub štipendistov, merilna elektronika

V podjetje bodo prišli že z velikim predznanjem
Nič novega ne bomo zapisali, če rečemo, da je vlaganje v zna

nje v današnjih časih še kako pomemben kapital. Tega smo se v 
iskri v preteklosti premalo zavedali, toda, kot vse kaže, v nekate
rih Iskrinih delovnih organizacijah že prihajajo do spoznanja, da 
se nam vlaganje v kadre lahko večkratno obrestuje. Nedvomno 
je ena izmed takšnih tovarn tudi Merilna elektronika iz Horjula, ki 
je z Iskrinim klubom štipendistov pred kratkim podpisala dogo
vor o dolgoročnem sodelovanju na področju medsebojnega iz
obraževanja, izpopolnjevanja in usposabljanja.

Dejavnost Iskrinega kluba šti
pendistov, ki se sicer srečuje z 
velikimi finančnimi težavami, bo s 
pridobitvijo novih prostorov na 
Tržaški, nedvomno bolj zaživela, 
člani kluba, ki načrtujejo razširi
tev svoje tehnične dejavnosti, so 
se v preteklih letih srečevali 
predvsem s pomanjkanjem opre
me. Te težave so skušali reševati 
v sodelovanju z Iskrinimi delov
nimi organizacijami, uspešno 
predvsem s Telematiko, Elemen
ti, ERO, Avtomatiko pa semiškimi 
Kondenzatorji in Iskro Marketing. 
To pot pa jim je na pomoč prisko
čila Iskrina Merilna elektronika, s 
katero so podpisali dogovor o 
sodelovanju. Gre za neke vrste 
partnerski odnos, v okviru kate
rega bo Merilna elektronika nudi
la strokovno pomoč v obliki men
torstva, uporabe strokovne litera
ture pa uporabe naprav in ins
trumentov in uporabe izdelkov iz 
svojega proizvodnega programa. 
Nezanemarljiva pa bo tudi mate
rialna pmoč v obliki merilnih in

drugih naprav in izdelkov iz to
varniškega proizvodnega progra
ma.

Medtem pa naj bi Klub štipen
distov pomagal pri strokovnem 
izobraževanju in izpopolnjevanju 
delavcev Merilne elektronike, zbi
ral muzejske primerke iz njenega 
proizvodnega programa pa testi
ral izdelke in izdelal osnutke upo
rabniških navodil zanje. Pri sled
njem bi npr. pregledali navodila, 
jih ocenili s svojega zornega kota 
in pripravili tudi konkretne aplika
cije. Ena izmed najpomembnej
ših oblik sodelovanja pa bo naj
brž izvajanje posameznih razvoj
no izobraževalnih nalog, kjer bo
sta »obe strani« določili mentorja 
in nosilca vsake posamezne na
loge, ki bo v dogovoru z mentor
jem koordiniral in vodil nalogo. 
Na ta način naj bi se bodoči Iskri
ni delavci usmerjeno poglabljali v 
problematiko različnih projektov, 
se praktično usposabljali, prihaja
li v neposreden stik s tovarno in 
spoznavali njen utrip. Nenazad

nje pomeni to že začetek pri- za samo Iskro, Merilno elektroni- 
pravniške dobe, spoznavanje to- ko pa je tak način sodelovanja 
varniških programov in izdelkov, nedvomno izredno dobra kadrov- 
obvladovanje določene mere ska baza za v bodoče, 
predznanja še pred zaposlitvijo, VŽ

»Vsaka tovarna bi morala imeti dolgoročni program pridobi
vanja in usposabljanja kadrov,« je dejal direktor Merilne elek
tronike Mitja Nemanič, »Mi imamo veliko štipendistov, razmiš
ljamo pa, da bi se povezali tudi s srednjimi šolami pri odkrivanju 
nadarjenih kadrov. Pri tem ne gre samo za klasične oblike šti
pendiranja, pač pa, da mladim ljudem damo možnost, da se tudi 
praktično usposabljajo za svoj bodoči poklic in se usmerjeno 
poglabljajo v določene projekte. Sistem odkrivanja in spremlja
nja kadrov je dolgoročen program, ki med drugim zahteva tudi 
stalen stik in spremljanje razvoja visokošolskih in srednješol
skih ustanov. Res je, da rezultati na prvi pogled niso vidni, toda 
vzpostavitev takšnega sistema ima vsekakor tudi materialno 
obeležje za podjetje, saj se dolgoročno gledano prav gotovo 
obrestuje.«

Iskra Delta
Poklon osnovcima-računar Partner 1 FG za dan mladosti

U sklopu programa obilježavanja Dana mla- ovaj dar primiia je direktorica 
dosti u OŠ »Branko Čopič« u Banjaluci 23. V.
1989. bilo je posebno svečano. radnog kolektiva Iskra Delta

Osnovnoj školi »Branko Čopič« u
Uz prigodan program učenika jača računara predao je na po- Banjaluci.

škole, predstavnik Iskre Delte, klon i pustio u rad računar Part- Drug Slobodan Gojič prilikom
magistar dipl. inž. Slobodan Go- ner 1 FG sa kompletom računar- ove svečanosti poželio je učeni-
jič, direktor Poslovnice ovog na- skog školskog programa za rad cima škole sretan praznik i upoz-
šeg poznatog kolektiva proizvod- učenika sa računarom. nao ih je da naša budučnost ovisi

i o sve masovnijoj primjeni raču
nara u našem životu. Da li čemo 
bolje sutra raditi pa i živjeti najvi
še ovisi od mladih zato Iskra Del
ta i na ovaj način pomaže škol- 
stvo a i mlade u želji da što prije 
upravo u školi ovladaju sa raču- 
narima.

Opismenjavanje u radu sa ra- 
čunarima za buduče generacije 
treba daje u osnovnoj školi — ta
ko misle iz Iskre Delte i po svom 
programu i na ovaj način ostvaru- 
ju vezu izmedju privrede i škol- 
stva.

Ali to nije sve. Jedan dio učeni
ka dobio je na poklon i knjigu 
»Očevo breme« književnika (sme
ta Bekriča (dobitnika Zmajeve 
nagrade) čime je Iskra Delta 
ostvarila i povezivanje privrede, 
kulture i školstva.

Lijepoje zapaziti da u Iskri Delti 
Poslovnici iz Banjaluke na ovaj 
način usmjeravaju dio svojih 
sredstava pomažuči kulturu i 
školstvo što posebno uljepšava 
ovom prilikom Dan mladosti.

Slobodan Antonič
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Deseto srečanje novinarjev 
in organizatorjev obveščanja v OZD Slovenije

V Sloveniji nas je 248 takšnih, ki si svoj vsak
danji kruh služimo z novinarstvom v združenem 
delu in še več takšnih, ki jim to ni edina delovna 
naloga. Vsi skupaj skrbimo za izhajanje 454 to
varniških časopisov v skupni nakladi več kot se 
dem in pol milijonov izvodov. Ste že kdaj pomis
lili, kakšen potencial je to?

No, precejšnji del tega »potencia
la« se je v zadnjih dneh meseca 
maja zbral na 10., jubilejnem sre
čanju novinarjev in organizatorjev 
obveščanja v združenem delu. 
Morda naključje ali pa tudi ne, da 
smo se po desetih letih znova zbrali 
na gorenjskem koncu (prvo sreča
nje je bilo 1977. leta na Bledu), v 
osrčju prelepih slovenskih gora, v 
Gozd-Martuljku. Organizator sre
čanja, Gorenjski aktiv, je ob pomoči 
združenega dela svoje regije in širše 
slovenske skupnosti resnično do
bro pripravil in izpeljal organizacijo 
srečanja, in bo ostalo po svojem 
vsebinskem izkupičku zvesto pred
hodnim. Znova smo dokazali, da 
smo si enotni in da znamo stati v 
vrsti, ko se borimo za rešitev svojih 
problemov in uresničitev svojih 
pravic (če jih sploh imamo, kakor 
se retorično sprašuje Brane Šala
mon, podpredsednik sekcije). Spre
jeli smo pomembne odločitve trd
nih korakov naprej, v smeri profe
sionalizacije dela in novinarskega 
raziskovanja in končno, izmenjali 
smo si izkušnje in pojadikovali ka
ko, da novinarstvo še vedno nima 
prave družbene verifikacije; čeprav 
smo, odkrito rečeno, bolj malo sami 
naredili za to, da bi si izborili višji 
ugled.

»Karte smo položili na mizo« že v 
četrtek, 25. maja, na 7. razširjeni se
ji izvršnega odbora sekcije. Iz 
obširnega, a konkretnega poročila 
predsednice sekcije, Jasne Šinko
vec in poročil predsednikov akti
vov, smo lahko razbrali kaj in kako 
smo delali in česa nismo naredili. 
Dobro delo se samo hvali. Zato o 
tem, da se je sekcija pravno- 
formalno osamosvojila in da smo 
se tesneje navezali na profesional
no društvo in s tem postali polno
pravni in upoštevni člani DNS in o 
tem, kaj je kdo naredil v domačem 
logu, ne bi izgubljali besed. Precej 
kritik pa je bilo izrečenih na račun 
sindikata, s »skrbništvom« katere
ga imamo vrsto različnih izkušenj 
in mnenj; tako o tistih v kolektivih, 
občinskih svetih do republiških. Pi
ko na i so dodali še zapetljaji pri iz
peljavi letošnje podelitve Voljčevih 
nagrad kot tiajvišjega priznanja 
novinarjem v združenem delu.

O tem, kako slabo znamo poskr
beti za sebe, kar je večkrat v svojih 
izvajanjih poudarjal tudi predsed
nik Društva novinarjev Šlovenije, 
Boris Bergant, dokazuje tudi odziv

nost na akcijo ugotovitve in uredit
ve našega statusa v združenem de
lu, saj se je na anketo odzvalo le 
minimalno število naših kolegov.

Spodbudnejša pa je naša aktiv
nost na področju izobraževanja, za 
katerega menimo, da je nenehno 
potrebno. Vztrajanje novinarske ka
tedre ljubljanske Fakultete za so
ciologijo, politične vede in novinar
stvo, da mora imeti novinar visoko
šolsko izobrazbo in dosledno zavra
čanje uvedbe prve stopnje študija 
kot ga sedaj izvaja Zagreb, je vse
kakor na mestu. Upravičeni pa so 
tudi pozivi novinarjev, naj se ven
dar že uvedejo dodatne, funkcio
nalne oblike izobraževanja; semi
narji ali delavnice, kakor jih je 
predstavila dr. Manca Košir, ki bi 
nudile znanja, po katerih je povpra
ševanje. Pri tem pa ne gre preslišati 
medklica iz avditorija; če v svoji de
lovni sredini resnično dobro in za
gnano opravljaš svoje delo, ti osta
ja bore malo časa in moči za študij 
ob delu.

Seveda pa ne moremo mimo 
najbolj vroče teme srečanja: ob
veščanje v združenem delu in novi 
zakon o obveščanju. Še pred tem 
pa smo lahko v svoji sredini po
zdravili Marka Bulca, predsednika 
Gospodarske zbornice Slovenije, 
ki nam je govoril o aktualnih gos
podarskih gibanjih, predvsem pa o 
naporih za prenovo gospodarstva

in s tem vključevanja v projekt 
Evropa 92.

Kakšno mesto torej pripisuje no
va zakonodaja obveščanju? Izziv 
je bil velik, mnenja stanovskih ko
legov več kot različna. Vse od reto
ričnih vprašanj, kaj bo z nami, do 
usmeritev v podjetniško graditev 
emaga, do zagotovitve dr. Andreja 
Berdena, da je strah nekaterih, da 
bo po novem v podjetjih konec z 
obveščanjem, neutemeljen in pre- 
uranjen. Seveda pa bo informiranje 
doživelo precej sprememb, pred
vsem v smislu, kakor je komentiral 
Matjaž Krek iz Republiškega komi
teja za informiranje: večje instru- 
mentalizacije, funkcionalizacije in 
primerjanja učinka z vložki, kar bo 
napeljavalo k izbiranju in uporabi 
medijev z največjimi učinki in naj
manjšimi vložki. Med tem ko bo na
čin uresničevanja javnosti dela, oz.

ustavne pravice do obveščenosti 
potrebno uresničevati s posebnim 
zakonom, saj zakon o javnem ob
veščanju ureja le vprašanja ob
veščanja prek sredstev javnega 
obveščanja.

Napredek, ki gaje v zadnjem letu 
doživelo novinarstvo v Sloveniji in 
širšem jugoslovanskem tisku in ga 
označujemo s tako imenovano 
»diskusijo po jugoslovansko«, pred
stavlja pozitiven odziv na razmere 
v naši širši družbeni skupnosti. Pro
fesionalna usposobitev novinarst
va, o kateri je govoril Boris Bergant 
v okviru izvajanja teme Novinar
stvo v Jugoslaviji danes, se bo prej 
ko slej občutila tudi v vrstah »infor
matorjev v podjetjih«. Kako in kdaj 
pa je v prvi vrsti odvisno od nas 
samih in od, kakor je zapisal v Bil
tenu, ki smo ga izdali na srečanju, 
Brane Šalamon: »Če je to, na kar 
kaže sedanji položaj res, če je res 
to, kar načrtujemo in če je res to, 
kar so nekateri med nami že občuti
li, potem v prihodnje delavec ne bo 
več dobival samoupravnih infor
macij, ampak bodo to predvsem in
formacije v službi poslovnosti. To 
pa pomeni, da bo odločilna cena 
teh informacij, ki morajo prinesti tu
di korist, če hočejo biti tudi poslov
no usmerjene. Mi seveda ostaja
mo, vendar le tam, kjer ta cena ni 
previsoka in bo ta informacija pri
nesla korist. Če je bila ta delno pri
sotna že sedaj, bo v prihodnje to 
pomembno še toliko bolj.«

Zaključek srečanja pa je popes
trila živahna razprava na temo: Ali 
nas lahko zapro, v kateri so sode
lovali dr. Mitja Desinger, dr. Tone 
Frantar in dr. Andrej Berden. Na
svidenje prihodnje leto v mesecu 
maju. Kje? Uradne potrditve še ni
mamo, predlog pa je — vidimo se v 
Radencih!

Š. D.

Novinarstvo v Jugoslaviji danes paje bila femajr/ jo jenovinar- 

^novinarjev Slovenije
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Iskra Avtoelektrika
Kulturno umetniško društvo »21. maj« iz Beograda pri novogoriških Iskraših

Večer folklore, pesmi in prijateljstva
Do zadnjega kotička je bila napolnjena velika dvorana novogoriškega kul

turnega doma minuli petek, 2. junija zvečer, ko je v njej gostovalo kulturno 
umetniško društvo iz delovne organizacije enaindvajseti maj iz Beograda. Is- 
krašem iz Avtoelektrike, njihovim svojcem, številnim prebivalcem mladega 
mesta ob Soči in prijateljem Iskre so pričarali lepe trenutke narodne zakladni
ce folklornih umetnosti vseh naših narodov in narodnosti. Prireditev, prvo te 
vrste, sta popestrila tudi domača pevska zbora »Iskra« iz Bovca iz »Ciril Silič« 
iz Vrtojbe.

Kako je sploh prišlo do te prireditve oziroma do 
ideje, da bi se mlada dekleta in fantje kulturno 
umetniškega društva 21. maja predstavili v Novi 
Gorici? Iskra Avtoelektrika in ta beograjska delov
na organizacija, ki izdeluje avtomobilske motorje 
za Zastavine avtomobile, imata že vrsto let tesne 
poslovne stike, ki so že tako pristni, da je moralo 
priti do njihove razširitve. Plod vsega tega je bila 
ideja in pobuda, da bi sodelovanje preraslo prvot
ne okvire in ni se bilo težko dogovoriti, da se najprej 
predstavi njihovo kulturno umetniško društvo, ki 
ima bogato kulturno dejavnost. Pred kratkim so 
praznovali peti rojstni dan, v njihovem konceptu pa 
imajo pionirski in seniorski folklorni ansambel vo
kalne in instrumentalne soliste ter dramsko skupi
no. V mnogih nastopih so se predstavili širom naše 
domovine in v inozemstvu in tako najlepše repre- 
zentirali ime njihove delovne organizacije, kolekti
va, ki ima 5400 zaposlenih. In tako so prišli tudi v 
Novo Gorico.

Skupino, ki je štela 35 mladih umetnikov so v Is
kri Avtoelektriki najprej pozdravili Miloš Vodopi
vec, predsednik sindikata in Silvo Spačal, pred
sednik delavskega sveta DO. Nekoliko poznpje jim 
je prisrčno dobrodošlico izrazil tudi Robert Žerjal, 
glavni direktor, ki jim je v krajšem nagovoru pred
stavil tudi zgodovino in bodoče načrte tega 3700 
članskega kolektiva. Z zanimanjem so si ogledali 
tudi videofilm o tem, kako nastajajo alternatorji, za
ganjalniki in drugi izdelki iz bogatega repertoarja 
Iskre Avtoelektrike, kasneje pa so se v »živo« po
zanimali, kako se to dela na tekočih trakovih, stro
jih in delovnih napravah v proizvodnih haiah.

Da bi kar najbolje spoznali ta prelepi košček 
naše domovine, so jim gostitelji razkazali tudi me
sto cvetja in mladosti Novo Gorico, ter jih popeljali 
po Osimski cesti, kjer poteka del poti tudi po itali
janskem ozemlju v Goriška brda na pokušinjo pr
vih spomladanskih sadežev — češenj. Navduše
nje med lepotami Goriških brd se je stopnjevalo, 
žal pa je bilo prostega časa vse manj, saj se je na
glo približevala ura, označena za pričetek nastopa 
na prireditvi, na kulturnem večeru.

Kot smo že omenili, je beograjske mlade plesal
ke in plesalce ter instrumentaliste pričakala pre
polna dvorana in gotovo ni nobenemu žal, saj so 
prikazali tak program, ki je z gibi, glasbo in pesmijo

segel do dna duše, napolnil je srca in prinesel del
ček sprostitve.

Gledalci z enega koščka naše domovine in 
ustvarjalci z drugega so bili skupaj. To je bil najlep
ši dokaz, da so našli sebe v trenutku resnice, ko se 
je potrebno družiti, ko je še kako potrebno eden 
drugemu reči prijatelj. In to prijateljstvo mora biti 
večno, prepojeno z duhom bratstva in enotnosti.

V izredno lepem programu, naštudiranem do 
najmanjše potankosti, so beograjski prijatelji pred
stavili folklorne plese iz Srbije, Banata, pastirske 
Vlaške igre, nemo kolo Glamoč, Posavino in Slo
venijo. Gledalci so videli folklorni ples Lindija, spe
cifičnost duha Dubrovničanov, lepoto gibov teles, s 
katerimi se izraža ljubezen dveh mladih s Kosova, 
detalje lepega življenja južne Srbije, itd. Skratka, 
nepozaben večer, večer prijateljstva in ustvarjal
nosti skozi pesem in ples.

K lepemu večeru so svoje dodali tudi mešani 
pevski zbor Ciril Silič pod vodstvom mlade, zagna
ne in navdušene pevovodkinje Barbare Šinigoj 
ter moški pevski zbor Iskra iz Bovca, ki ga vodi nji
hov neutrudni vodja Danilo Durjava.

Prireditvi so prisostvovali mnogi družbenopoli
tični in vodstveni delavci obeh delovnih orgamzcij,

med njimi tudi predsednik mladih iz te velike be
ograjske firme, Radovan Jolič, pomočnik general
nega direktorja, Robert Žerjal, glavni direktor Is
kre Avtoelektrike itd.

Zadovoljstvo gledalcev in nastopajčih je bilo po
polno, kar je bil tudi eden izmed glavnih ciljev 
skupne prireditve. Da je ta trditev točna, so nam po
trdili tudi gostje iz Beograda, zbrali pa smo tudi ne
kaj mnenj med gledalci.

Bojana: »Bilo je čudovito. Še nikoli nisem pri
sostvovala tako lepi in tako uspeli prireditvi.«

Marjan: »Enkratni fantje in dekleta. Prikazali so 
nam res vso Jugoslavijo, še najbolj navdušen pa 
sem bil nad plesi iz Slovenije. Kot da bi plesali Slo
venke in Slovenci se mi je zdelo.«

Marica: »Hvala nastopajočim iz Beograda pa 
tudi članom obeh zborov, da so nam pričarali iz
redno lep kulturni večer. Takih in podobnih priredi
tev si še želim.«
Jože: »Nikakor nisem pričakoval tako kvalitetne 
prireditve, zato hvala vsem nastopajočim in orga
nizatorjem za lep večer.«

Anica: »Čudoviti so bili. Kako lepo so plesali, 
kako lepe narodne noše ima Jugoslavija. Odhajam 
navdušena, odhajam z zahvalo vsem nastopa
jočim,«

Ivanka: »Bila sem celo v dvomu naj pridem na 
prireditev ali ne, vendar mi ni žal. Nekaj tako lepe
ga in uspelega nisem doživela že dolgo. Čestitam 
vsem nastopajočim.«

T e izjave gotovo povedo vse, zato tudi po tej poti 
še enkrat hvala vsem nastopajočim, posebej čla
nom Kulturno umetniškega društva 21. maj iz Be
ograda. Sklenjeno prijateljstvo pred in med nasto
pom pa je porok, da ta predstava ni bila zadnja.

Marko Rakušček

Skozi pesem in ples so obiskovalcem prireditve predstavili našo Moški zbor iz Bovca, ki je tudi nastopal na prireditvi nosi ime 
domovino »Iskra«
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Iskra Delta

insaS<&KlG!BKS&Ri

IZOBRAŽEVALNI CENTER DELTA
bo organiziral v juniju in juliju 1989 s področja informatike in usposabljanja za delo na oseb 
nih računalnikih:

KODA NAZIV TEČAJA TRAJANJE DATUM IZVEDBE

ADA03 Osnovne programiranja v cobolu
ABD01 Osnove mikroračunalnika z MS-DOS

ABD02 MS-DOS in pomožni programi

AFD01 Urejevalnik besedil WS na MS-DOS
AFD06 PC pri poslovnem odločanju

Pohitite s prijavami!
Dodatne informacije in prijave 
dobite po telefonu: 061 /51 -086.

5
2

3
3

19. 6. 1989 
12. 6. 1989 
19. 6. 1989 

5. 7. 1989 
10. 7. 1989 
12. 7. 1989 
26. 6. 1989 
17. 7. 1989 

7. 6. 1989 
21.6. 1989

SPOMINSKI POHODI 
po avstrijskem delu Koroške

1. po poteh Zupanca, Gašperja
IN LENARTA

Prireditev je vsako leto v prvi polovici septem
bra, in sicer glede na vsakokratno razporeditev nedelj. 
Zborno mesto je na Gašperjevem domu pri W61flnu v 
Lobniku/Lobnig. Odtod gredo pohodniki peš po par
tizanskih domačijah: Zgornji Tavčman, Spodnji Tavč- 
man, Sabodin, Peruč, potem na Mikijevo, Holerjevo, 
Žepovo, Breznikovo, Veglnovo, Srečkovo in do Perš- 
mana, kjer je pred Muzejem NOB in spomenikom za
ključek pohoda in nato tovariško srečanje. Na vseh 
navedenih domačijah imajo številne trpke in prijetne 
spomine na vojne čase in o njih tudi radi pripovedu
jejo.

2. POHOD NA OBIR

Vsako leto na nedeljo okrog 10. avgusta je pohod 
na Obir. Udeleženci se pripeljejo večinoma z avtomo
bili do Kapelske koče na Obirju. Med potjo se oglaša
jo na domačijah Novakovih in Predlasnikovih ter v 
župnišču na Obirskem.

3. POHOD NA SVINŠKO PLANINO

Prvo ali drugo nedeljo v septembru je vsako leto 
pohod na Svinško planino. Zborno mesto je v Veli-

kovcu/Vtilkermarktu med delovnim uradom in po
što. Z avtomobili se peljejo prek Ošenice, po Vobr- 
skih gorah skozi Djekše, do Karlutove domačije na 
Svinški planini. Od spomenika prvim žrtvam na se
verni strani Drave vodi pot do Krčanja in na Golovi- 
co, na najbolj severno partizansko pokopališče. Vož
njo nadaljujejo na Lamminger Alm in Polling ter po 
Labotski dolini, prek Šentandraža, proti Velikovcu 
ali od Lamminger Alma prek Loma in Grebija, do 
mednarodnega partizanskega spomenika v Šentruper
tu pri Velikovcu, kjer je konec pohoda.

4. POHOD PO ZGODOVINSKIH POTEH
domnove Čete

Vsako leto na nedeljo sredi julija je pohod na 
Komelj po zgodovinskih poteh Domnove čete. Pohod 
poteka v dveh variantah. Po prvi je zborno mesto pri 
Apovniku v Borovjah/Woroujach ob cesti iz Pliber- 
ka/Bleiburga proti mejnemu prehodu Holmec. Ude
leženci obiščejo med potjo znane partizanske domači
je Dumpelnikovih, Bokrovtovih, Tomaževih, Hutar- 
jevih, Kolenikovih, Kosovih, Domnikovih in Gosja- 
kovih ter pot končajo pri Cimpercu, kjer je skupna 
proslava. Po drugi varianti je zbirališče pri Kolenik- 
-Lomberku v Cirkovčah, to je ob cesti iz Pliberka 
proti Labotu. Pohodniki obiščejo domačije Brtniko- 
vih, Pistotnikovih, Mikičevih in Apovnikovih do 
Cimperca. Po proslavi je vedno tovariško srečanje pri 
šoli na Komeljnu.
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Upokojenci

V mesecu maju je odšel v zasluženi pokoj Anton Kern, pionir v izdelavi sit za sitotisk. 
Sodelavci iz fotoorodjarne podjetja Iskra TIV mu želimo zdravje in dobro pokojnino!

M Zahvale

Ob odhodu v pokoj se is
kreno zahvaljujem sodelav
cem iz očne kontrole podjetja 
Iskra TIV za darilo in lepe že
lje. Vsem želim še veliko na
daljnjih delovnih uspehov in 
osebne sreče.

Fanika Žerovnik

Ob odhodu v pokoj se is
kreno zahvaljujem sodelav
kam in sodelavcem iz podjet
ja TIV, posebno iz oddelka 
Fotolaboratorij, za čestitke in 
praktično darilo. Enako se za 
čestitke in spominsko darilo 
zahvaljujem sindikatu TIV. 
Vsem želim še mnogo delov
nih uspehov in medsebojne
ga razumevanja!

Anton Kern

Ob odhodu v pokoj se'za
hvaljujem sodelavcem iz Služ
be vzdrževanja in Investicij
ske službe za izkazano pozor
nost.

Vincenc Gaber, dipl. inž.

5. POHOD NA ARIHOVO PEČ

Vsako prvo nedeljo v marcu je zgodovinski po
hod na Arihovo peč, kjer je spominsko obeležje os
mim padlim ziljskim aktivistom. Zborno mesto je pri

Polancu na Poljani nad Svatnami, kjer so vsako leto 
na dan pohoda tudi smučarske tekme. Od tam pelje 
pot iz Šentjakoba v Rožu, skoz Leše in Svatne, na 
Poljano, kjer je zaključek prireditve.

KONEC
S

5

ti

QC
GQ

24 %
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Ob boleči izgubi moje drage mame

Ane Kokalj
se iskreno zahvaljujem sodelavkam in sodelavcem iz podjetja Iskra Tl V za da
rovano cvetje, denarno pomoč, izraze sožalja in spremstvo na njeni zadnji poti,

Žalujoča hčerka Angelca Nunar z družino.

In memoriam

Dragi naš Adi!
Kako kruto je zarezala v naSa 

srca vest, da te ni več. Globoko 
pretreseni nad tragičnim dogod
kom težko dojemamo to žalostno 
resnico. Nepravična je usoda živ
ljenja, ki jemlje izmed nas člove
ka, našega dragega prijatelja, 
zvestega sodelava in strokovnja
ka. Prekinjena je ustvarjalna nit 
življenja našega Adija, polnega 
delovne energije, novih idej in 
snovanj. Njegova življenjska pot 
je neločljivo povezana z razvo
jem naše tovarne. Žal se moramo 
veliko prekmalu ozreti na prete
klost našega Adija, na njegov 
neprecenljiv prispevek na vseh 
področjih življenja našega kolek
tiva. Vseh teh 23 iet, ko je leta 
1966 takoj po opravljeni diplomi 
na Fakulteti za elektrotehniko v 
Ljubljani prišel v naš kolektiv, je 
njegovo ime vtkano v dogajanja 
in odločitve, ki so omogočile 
uspešen razvoj našega kolektiva, 
na kar smo vsi tako ponosni. Vsa 
fa leta je bil naš Adi eden od 
glavnih stebrov razvoja elektro
tehniške in poiprevodniške stro
ke v naši tovarni. Njegovo obsež
no in široko strokovno znanje ter 
ustvarjalna uspešnost sta ga 
spremljati vsa ta leta pri opravlja
nju vrste odgovornih službenih 
dolžnosti. Prešel je pot od pri
pravnika — konstruktorja, preko 
vodje tipske kontrole, vodje sek
torja vezij, vodje inženiringa, po
močnika direktorja za tehnično 
področje do direktorja tovarne. 
To najbolj odgovorno funkcijo je 
opravljal požrtvovalno več kot 
osem let od leta 1980 do teta 
1988. Na krmilu te tovarne je Adi 
resnično izgoreval zanjo. Tovar
na je v tem času pod njegovim 
vodstvom doživela resnično pre
obrazbo. Preobrazbo tako v teh
nološkem smislu, kot v smislu 
razširitve in posodobitve. Takšna 
preobrazba je omogočila obstoj 
tovarne, omogoča pa nam tudi 
razvojno perspektivo. Njegov op
timizem in zagnanost nista bila 
nikoli omajana, niti v najbolj kri
tičnih trenutkih. Njegov optimi
zem in vera, da se le z vztrajnim 
strokovnim delom tovarna lahko 
uspešno razvija, sta ogromno 
pripomogla, da se je tovarna raz
vila v eno najbolj uspešnih v revir
jih in je zelo znana tudi v Evropi.

Ena od njegovih neprecenljivih 
lastnosti, ki jo bomo se dolgo po
grešali, je bila njegova odprtost v 
obče človeških odnosih do sode
lavcev. Zato smo se vedno radi 
obračali nanj. Še posebno smo 
oenili to njegovo lastnost, da ni bil 
odprt samo v tem, da je razdajal 
svoje znanje dfugim, odprt je bil 
tudi v sprejemanju novih spoz
nanj in idej. S kritično presojo in 
navdušenjem je sprejemal nove 
ideje, se vključeval v reševanje 
problemov in pri tem prevzemal 
nase najodgovornejše naloge. V 
tem pogledu je bil m bo ostal za

vzgled mlajšim strokovnim de
lavcem, kajti njegov optimizem, 
zagnanost, ustvarjalnost in na
vdušenje za stroko so lastnosti, ki 
so potrebne za uspešno delo. 
Tako v času opravljanja najbolj 
odgovorne funkcije v tovarni, kot 
sedaj ko se je zopet lahko z večjo 
mero posvetil stroki, se je znal 
vedno vključevati in pomagati pri 
reševanju skupnih strokovnih pro
blemov. S svojim delom je opra
vičil zaupanje kolektiva. Bil je pri
soten povsod. S svojimi predlogi, 
razmišljanjem, s poznavanjem 
problematike, poznavanjem ljudi, 
z njegovim človeškim odnosom 
do ljudi, je pripomogel k temu, da 
so se razmere spreminjale in iz
boljševale v prid razvoja tovarne, 
v prid lepšemu in lažjemu delu 
nas vseh. Vsi smo ga poznali, ra
di smo delali z njim, imeli smo ga 
radi kot sodelavca, prijatelja in 
človeka. Za vsako, še tako težko 
nalogo, je bil vedno pripravljen 
prevzemati bremena nase, po
magati in sodelovati. Z dobro vo
ljo, z veliko mero optimizma, s 
poštenostjo nas je usmerjal, nam 
pomagal, da smo našli pravilen 
izhod iz kakršnekoli situacije. V 
najbolj napetih trenutkih je znal z 
njemu lastnim humorjem ustvar
jati prijetnejše vzdušje.

Takšen, kot je bil naš Adi, prije
ten, odprt, širokih strokovnih na
zorov, pa ni bil priljubljen le v na
šem kolektivu. Spoštoval in cenil 
ga je širok krog poslovnih part
nerjev doma in v tujini. S poslov
nimi partnerji ni vzpostavljal zgolj 
poslovni stik, z njegovo nepo
srednostjo je vzpostavljal tudi 
osebne stike, temelječe na med
sebojnem spoštovanju in zaupa
nju, kar je vsekakor prispevalo 
tudi k poslovni uspešnosti naše 
tovarne v svetu.

Adi je bil torej naš prijatelj, to
variš, sodelavec. Imeli smo ga 
radi, ponosni smo, da je bil med 
nami, ponosni smo, da je bil naš 
prijatelj.

Z njegovo smrtjo ostaja v na
šem kolektivu boleča praznina in 
za nas težka obveza, da bomo 
nadaljevali njegovo delo in ures
ničili cilje, ki jih je zastavil.

Kolektiv Iskre Polprevodniki 
Trbovlje

Ob boleči in prerani izgubi drage mamice

Marije Kejžar
se zahvaljujem sodelavcem za izkazano pomoč, darovano cvetje in izrečeno 
sožalje hčerka Tatjana

Ob boleči izgubi drage mame

Ivanke Trilar
se iskreno zahvaljujem sodelavcem in sodelavkam iz Vzdrževanja za izrečeno 
sožalje, podarjeno cvetje, denarno pomoč in spremstvo na njeni zadnji poti

sin Lenart Gašperšič

Vsem sodelavem iz podjetja Iskra MKD, ki ste ob smrti mojega očeta

Franca Kavčiča
karkoli storili v njegov spomin, iskrena hvala

sin Franci Kavčič
Ob boleči izgubi mojega dragega očeta

Petra Hribarja
se iskreno zahvaljujem vsem sodelavkam in sodelavcem iz podjetja Iskra 
Terminali za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje in denarno pomoč

Anica Krč

Iskra
Iskra Elektroakustika p. o. 
(v stečaju)
Sežana, Partizanska 82

razpisuje

JAVNO DFIAZBO
za prodajo naslednjih sredstev

IZKLICNA CENA
1. OSEBNI AVTOMOBIL CIMOS CX 20RE 100.000.000 din,— 

km 53.058, letnik 1987 (zap. št. 92)
2. STROJ ZA DEELEKTRIZIRANJE PLASTIKE 15.000.000,-

(zap. št. 93)
3. LOT ORODIJ ZA ŠTANCANJE IN BRIZGANJE 6.000.000,— 

(zap. št. 94)
4. FOTOKOPIRNI STROJ 500.000,—

(zap. št. 89)
5. RAZNI MATERIALI (mize, stoli, police) — vrednost od 50.000,—

(zap. št. od 1. do 32, 35, 36, 47, 48, do 500.000,—
49, 52, 53, 56, 57, 58, 59, 60, 61,
71,72, 73, 74, 78, 81,88, 90)

- VALJČNE PROGE, ELEVATORJI,
VENTILACIJSKA OPREMA — vrednost od 10.000,-
(zap. št. 33, 34, 38, 39, 43, 44, 46, do 6.000.000,—
50,51,69, 76, 77)

- PEČ ZA CENTRALNO OGREVANJE Z
GORILCEM 150.000 kcal 6.000.000,-

(zap. št. 40)
6. ELEKTRIČNI INSTRUMENTI (merilci,

miksete, radioaparati) — vrednost od 20.000,—
(zap. št. 62, 63, 64, 67, 68) do 150.000,—

7. OSNOVNA SREDSTVA —-vrednost od 100.000,—
(zap. št. 37, 41,42, 45, 54, 55, 65, do 2.000.000,—
66, 70, 75, 79, 80, 82, 83, 84, 85,
86, 87,91)

DRAŽBA bo v sredo 14, 6. 1989 ob 10.30 v prostorih Iskre 
Elektroakustike.
Obvezen polog varščine 15% izklicne cene udeleženci lahko nakažejo 
na Ž. R. ali plačajo na dan dražbe pri blagajni. Nakup bo potekal po si
stemu videno-kupljeno. Kupec je dolžan skleniti pogodbo in plačati vse 
obveznosti ter prevzeti kupljeno blago v 8 dneh po končanem postopku 
dražbe.

Prometni davek bremeni kupca.
Podrobnejše informacije dobite v tovarni, tel.: 067 73-441, int: 28, tov. 
COLJA!
Ogled je možen od 7.30 do 10. na dan dražbe, kjer bo objavljen tudi 
točen seznam in cenik posameznih sredstev!

št- 22., 12. junija 1989 15. stran



Pred jubilejnimi športnimi igrami
Ljubljana s športnim parkom liirija-lskra bo zadnji vi

kend v juniju gostila Iskrine rekreativce in športnike, ki 
se bodo zbrali na petindvajsetih jubilejnih letnih šport
nih igrah Iskre. Pokrovitelj tokratnih iger je Iskra Com
merce. Sprva je bilo predvideno, da bodo igre v Škofji 
Loki, ker pa je najemnina tamkajšnjih športnih objektov 
precej visoka, se je IC odločila za športni park llirije- 
Iskre. Zaradi izredno dobrih odnosov prav med Ilirijo in 
Iskro Commerce, je to športno društvo ponudilo Iskri 
vse svoje objekte brezplačno, razen seveda tistih, ki so 
zunaj športnega kompleksa, to pa je edino kegljišče 
Maksa Perca na Kotnikovi cesti.

Odločitev, da bodo prav jubilejne Iskrine letne igre na 
Iliriji, je bila še toliko bolj razumljiva in lažja, ker Iskra 
prav te dni odpira tamkaj šest novih teniških igrišč, in 
od tod tudi nekakšno novo ime celotnega športnega 
parka: liirija-lskra.

Prav zaradi teh novih igrišč in pa seveda izrednega 
zanimanja za tenis, med Iskraši seje Iskra Commerce 
odločila, da bo tenis letos tista panoga, ki jo izbere po
krovitelj. Na lanskih igrah v Novi Gorici je bila, kot je

znano to atletika.
Katere so ostale športne panoge na bližnjih igrah, 

ste prebrali v razpisu iger pred slabim mesecem dni v 
našem tedniku. Gotovo ste opazili, da tudi letos ne bo 
tekem v rokometu, vzrok pa je znan: ker te panoge, žal, 
med letom Iskraši ne gojimo — seveda so izjeme — so 
se zaradi neznanja in tudi prehude tekmovalne vneme, 
če jo lahko tako imenujemo, nekatere rokometne tek
me v minulih letih zaradi grobosti izrodile. To pa nika
kor ni namen Iskrinih športnih iger.

Seveda so jubilejne igre, tako kot vsak jubilej, prilož
nost za izrekanje in podelitev priznanj najbolj zasluž
nim organizatorjem teh iger. Največkrat, in sicer pet
krat, so jih doslej organizirali Iskraši iz Nove Gorice, 
Kranjčani so bili organizatorji štirikrat, Novomeščani 
pa trikrat.

Organizatorji in pokrovitelji iger bodo že po tradiciji 
tudi tokrat izdali ličen bilten iger, v katerem bodo vse 
podrobnosti tega srečanja Iskrinih ljubiteljev športa in 
rekreacije.

Lado Drobež

Iskra
Iskra Invest servis, p.o.
61001 Ljubljana 
Trg revolucije 3

začasno najamemo za tri-člansko družino gar
sonjero na območju Ljubljane.

Ponudbe pošljite na naslov: Iskra Invest servis, 
Trg revolucije 3, kadrovska služba.

___ Mali oglasi ________
Barvni televizor ISKRA, brezhiben, na daljinsko upravljanje, star 3 leta 
ugodno prodam! Informacije po tel.: 061 442-937, popoldne

»Surf TORNADO 36, primeren za začetnike, star 3 leta, ugodno 
prodam. Tel. 061 225-014.«

Prodam PC računalnik s trdim diskom 20 Mb. Informacije Božo, 
064 27-544.

\ Zahvalil
Ob izgubi očeta in deda

Nikole Madžareviča
se iskreno zahvaljujem sodelavkam in sodelavcem iz Ekonomskega področja, 
računovodstva za denarno pomoč in izražena sožalja

Emilija Gruber z družino
Ob smrti najine drage mame

Pavle Berčič
se iskreno zahvaljujeva sodelavcem iz podjetij Iskra Terminali in Iskra JTS za 
podarjeno cvetje, denarno pomoč in spremstvo na njeni zadnji poti

žalujoči hčerki Darka Košnik in Olga Zupan z družinama

Iskra
Stanovanjska zadruga 
ISKRA, p.o.
Ljubljana, Stegne 15 b

OBVESTILO
Smo novoustanovljena stanovanjska zadruga z imenom in 
sedežem:

Stanovanjska zadruga Iskra, p.o.
Ljubljana, Stegne 15 b (objekt D, soba 408). 
Telefon: (061) 556-141 int. 408 oz. 409.

Uradne ure:
ponedeljek, torek, četrtek: od 9.00 do 12.00 ure 
sreda: od 14.00 do 16.00 ure

Vabimo vse zainteresirane, ki gradijo ali adaptirajo stanovanjsko 
hišo oz. stanovanje, ali se zanimajo za nakup stanovanja oz. 
nameravajo kakorkoli drugače reševati svoje stanovanjsko 
vprašanje, da se včlanijo v našo zadrugo.
Nekaj prednosti članstva v zadrugi:
— nabava gradbenega in drugega materiala brez plačila pro

metnega davka,
— provizija: * za delavce DO Iskra-Avtomatika = 3%

* za delavce izven DO Iskra-Avtomatika = 5%
— lokacija zadruge (delavcem Stegenskega kompleksa je 

zadruga s svojo lokacijo dobesedno »pri roki«, kar pomeni
tudi precejšen prihranek časa!)

Vabimo vas, da se oglasite in včlanite.

PRIDITE, NE BO VAM ŽAL!
Upravnik Stanovanjske 

zadruge Iskra, p.o.: 
Anton Kastelic

ISKRA — glasilo delovnega kolektiva Iskra — SOZD elektrokovinske industrije — Ljubljana. Ureja uredniški 
odbor. Glavni urednik: Miloš Pavlica, odgovorni urednik Dušan Željeznov, tehnični urednik Drago Pečenik. 
Izhaja tedensko — Rokopisov ne vračamo. Naslov: Ljubljana, Gregorčičeva 23, telefon: 223-977. Priprava 
za tisk: DIC TOZD Grafika, Novo mesto. Tisk: ČTP Pravica — Dnevnik, TOZD Tiskarna Ljudske pravice, Ljub
ljana. Po mnenju sekretariata za informacije IS SRS je glasilo oproščeno plačila davka od prometa 
proizvodov.


